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ÚVOD

Co mají společného Charles de Gaulle, Steve Jobs a Serge 
Gainsbourg? Co spojuje J. K. Rowlingovou, Charlese Darwi-
na a Rogera Federera nebo Winstona Churchilla, Thomase 
Alvu Edisona a Barbaru?

Že všichni dosáhli skvělých úspěchů? Ano, ale nejen to. 
Dříve než byli úspěšní, prožili si pády. Lépe řečeno: uspěli, 
protože si prožili pády. Bez schopnosti vzdorovat realitě 
a jejím nástrahám, bez všech těchto příležitostí zamyslet 
se a znovu se odrazit ode dna, které jim poskytly jejich 
prohry, by se nemohli uplatnit tak, jak se jim to později 
podařilo.

Od začátku první světové války po vřavu té druhé za-
koušel Charles de Gaulle téměř třicet let zklamání. Ale prá-
vě tyto zkušenosti formovaly jeho charakter a on si uvědo-
mil, jak silná je jeho touha prosadit „jistou ideu Francie“. 
Když se pak dějiny konečně obrátily, byl připraven. Jeho 
neúspěchy ho posílily a připravily ho na boj.

Thomas Alva Edison se tak často vydal špatným směrem, 
než vynalezl žárovku, že se ho jeden z jeho spolupracovníků 



zeptal, jak mohl snést tolikerý neúspěch, „tisíce neúspě-
chů“. „Neprožil jsem tisíce neúspěchů, učinil jsem tisíce úspěš-
ných pokusů, které nefungovaly,“ odpověděl vynálezce. Tho-
mas Alva Edison věděl, že vědec se učí zásadně metodou 
pokusů a omylů a že každá napravená chyba je dalším kro-
kem k odhalení pravdy.

Serge Gainsbourg prožíval velice dramaticky své roz-
hodnutí vzdát se malířské kariéry, jíž hodlal zasvětit svůj 
život. S pachutí neúspěchu v ústech se zaměřil na pod-
řadný druh umění, jímž pro něj bylo skládání písní. Ale 
přesně to ho zbavilo tlaku, který sám na sebe vyvíjel jako 
malíř. Jeho autorské a interpretační umění, Gainsbourgův 
„rukopis“, je neoddělitelné od tohoto uvolnění, které samo 
je plodem neúspěchu.

Když dnes sledujeme Rogera Federera při tenisu, těž-
ko si představíme neúspěchy, které zažíval jako jinoch, 
a vztek, který ho ovládal. Nebylo výjimkou vidět ho, jak 
zahazuje raketu. Ale právě v těchto letech se rodil ten, 
jenž se pak stal nejlepším hráčem všech dob. Bez všech 
prohraných soubojů a okamžiků zoufalství by se pozdě-
ji tak dlouho neudržel na pozici světové jedničky. Jeho 
proslulý smysl pro fair play a „nenucená“ elegance, s ja-
kou hraje, nejsou nikterak vrozené, ale to jim neubírá 
na kráse.

Charles Darwin postupně zanechal studia lékařství 
a teologie. Potom se nalodil na brigu HMS Beagle a pod-
nikl dlouhou cestu, která rozhodla o jeho poslání obje-
vitele. Nebýt studijních neúspěchů, nikdy by neměl čas 



uskutečnit cestu, která změnila jeho život a potažmo i náš 
náhled na lidstvo.

Před francouzskou šansoniérkou Barbarou zpočátku 
všechny kabarety zavíraly dveře. A když už tam směla vy-
stupovat, často musela zpívat za pískotu publika. Slyší-
me-li ji interpretovat některou z nádherných písní, kte-
ré složila později, cítíme životní sílu a vstřícnost, za něž 
v mnohém vděčí tomuto pokořování. Vynechat na Barba-
řině cestě neúspěchy by znamenalo vynechat nejkrásnější 
písně z jejího repertoáru.

I na těchto několika málo příkladech vidíme jedno: 
neúspěch nemá jen jednu kladnou stránku, má jich ně-
kolik.

Je neúspěch, který naléhavě apeluje na vůli, a jiný, kte-
rý umožňuje osvobodit se. Neúspěch, který nám dává sílu 
vytrvat na téže cestě, a takový, který nám dodá energii 
změnit směr.

Je neúspěch, který nás vyprovokuje k dalšímu boji, ne-
úspěch, díky němuž zmoudříme, a pak neúspěch, který 
nám zkrátka uvolní ruce k něčemu jinému.

Neúspěch je v ohnisku našich životů, naší úzkosti i na-
šich úspěchů. Filozofové se tomuto tématu věnují pře-
kvapivě velmi málo. Když jsem se jím začal zabývat, chtěl 
jsem si vyhledat, co o něm říkají starověcí učenci. Jaké bylo 
mé překvapení, když jsem zjistil, jak malý zájem o tuto 
otázku projevují. Od těch, co tak plamenně psali o ideálu 
a skutečnosti, o „správném životě“ a boji s bázní, o roz-
dílu mezi tím, co chceme a co můžeme, bych očekával 



celé traktáty o neúspěchu a duchaplné úvahy o tom, jak 
je vnímán. Ale není tomu tak. O tomto pojmu neexistuje 
jediné významné filozofické dílo. Žádný platonský dialog 
o principu ne úspěchu. Žádná karteziánská rozprava o pří-
nosu neúspěchu. Žádné hegelovské pojednání o dialektice 
neúspěchu. Tato skutečnost zaráží o to víc, že nezdar se 
zdá být v těsném vztahu s naší cestou životem.

Při přednáškách, které vedu, se setkávám s mnoha zkla-
manými podnikateli i zaměstnanci, kterým zkrachovala 
firma, byli propuštěni z práce či propásli dobrou příleži-
tost. V některých případech prošli dětstvím, dospíváním, 
studentskými léty i začátkem profesionálního života, aniž 
by zakusili pocit neúspěchu. Zaznamenal jsem, že právě 
oni mají největší problém začít znovu.

Jako učitel filozofie na gymnáziu vídám své žáky čas-
to zdrcené ze špatných známek. Evidentně jim nikdo ni-
kdy neřekl, že se stane, že se něco nepovede. Přitom je to 
docela prostá věta: stane se, že se něco nepovede. Prostá, 
ale myslím, že vystihuje něco z naší podstaty. Zvířatům 
se nemůže něco nepovést, protože vše, co dělají, je pod-
řízeno instinktu. Stačí, když následují svou přirozenost, 
a nezmýlí se. Pokaždé když si pták staví hnízdo, dělá to 
naprosto dokonale. Díky instinktu ví, co má dělat. Nemusí 
si brát ponaučení ze svých neúspěchů. Tím, že se mýlíme, 
tím, že zažíváme nezdary, prokazujeme svou lidskou při-
rozenost. Nejsme ani zvířata, řídící se instinkty, ani do-
konale naprogramované stroje, nejsme ani bohové. Může 
se nám něco nepovést, protože jsme lidé a protože máme 
svobodu – svobodu se mýlit, svobodu napravit své chyby, 
svobodu dělat pokroky.



Okrajově se filozofové tématu neúspěchu přece jen do-
týkají. Nikdy od něho nejsou příliš daleko starověcí stoiko-
vé, kteří nás učí moudrosti přijmout věci takové, jaké jsou, 
a nabádají nás, abychom nepřidávali k jednomu zlu další. 
Tak to cítíme například u Nietzscheho, když píše: „Nejeden 
z těch, kdož se nemůže vymanit z vlastních pout, z nich nic-
méně dokázal vymanit přítele.“ Implicitně je téma neúspě-
chu obsaženo v existenciálních spisech Sartrových: pokud 
se celý náš život můžeme vyvíjet, pokud, jak píše Sartre, 
nejsme uzavřeni v esenci, znamená to, že neúspěch může 
mít tu moc, že nás posune do budoucnosti a pomůže nám 
se znovu nalézt. Ještě zřejmější je toto téma u francouz-
ského filozofa Gastona Bachelarda, který definuje génia 
jako někoho, kdo má odvahu provést „psychoanalýzu svých 
počátečních omylů“. Z těchto filozofů budeme tedy vychá-
zet, ale jen to by nestačilo. Moudrost neúspěchu, kterou 
oni jen nastínili, budeme muset hledat jinde: ve svědec-
tvích umělců nebo zkušenostech psychoanalytiků, ve sva-
tých knihách nebo pamětech významných lidí, v inspirují-
cích úvahách Milese Davise, v životních lekcích Andreho 
Agassiho nebo ve skvělé poezii Rudyarda Kiplinga.



1

NEÚSPĚCH NÁS RYCHLEJI POUČÍ

francouzský problém

Jsme v městečku Tarbes ve francouzských Pyrenejích 
uprostřed zimy roku 1999. Malému Španělovi je třináct 
let. Právě prohrál semifinále na turnaji Les Petits As, ne-
oficiálním mistrovství světa hráčů do čtrnácti let. Fran-
couz, který ho porazil a turnaj vyhrál, se narodil ve stej-
ném roce a je úplně stejně velký. Přesto ho snadno přehrál. 
Tento mladý zázrak se jmenuje Richard Gasquet, „malý 
Mozart francouzského tenisu“. Odborníci tvrdí, že žádný 
tenista nedosáhl v jeho věku takové úrovně. Už v devíti 
letech se objevil na první stránce francouzského časopisu 
Tennis Magazine s titulkem „Šampion, na kterého Francie 
čeká“. Dokonalé pohyby, nádherný jednoručný bekhend 
a útočná hra nahlodávaly soupeřovo sebevědomí. Mladý 
tenista z Mallorky podal Richardu Gasquetovi ruku a zcela 
vyčerpán se sesul na židli. Jmenoval se Rafael Nadal.

Toho dne se Rafaelu Nadalovi nepodařilo získat titul 
mistra světa ve své kategorii. Kdokoli se dnes na tento 



zápas podívá (k zhlédnutí na YouTube), je ohromen ra-
zancí Richarda Gasqueta. Velmi rychle vrací míče a dává je 
soupeři nakrátko. Ale právě tento způsob útočné hry pře-
kvapivě připomíná to, co vedlo k úspěchu Rafaela Nadala, 
který se posléze stal světovou jedničkou a zůstal jí dlouhá 
léta. Vyhrál šedesát turnajů, z nichž dvanáct bylo grand-
slamových. Richard Gasquet se stal významným hráčem, 
dosáhl sedmé příčky na světovém žebříčku. Do dnešní-
ho dne však nezískal žádný grandslamový titul a celkově 
vyhrál jen devětkrát. Ať budou jeho následující úspěchy 
jakékoli, nikdy už se nevyrovná Rafaelu Nadalovi. Nabízí 
se tedy otázka: kde došlo k tomu zlomovému okamžiku?

Vrátíme-li se k tenisové dráze Rafaela Nadala, můžeme 
částečně nalézt odpověď. Jako mladík zažil četné nezda-
ry – prohrával utkání a nebyl schopen zvládnout techniku 
klasického přímého úderu. A tak vymyslel nestandardní, 
dnes už pro něj typický pohyb, kdy po odražení míče švih-
ne raketou jako lasem. Po prohře s Richardem Gasquetem 
se oba utkali ještě čtrnáctkrát. Všech čtrnáct zápasů vyhrál 
Nadal. Určitě se po zmiňovaném utkání více zaměřil na 
svou hru a dopodrobna ji rozebral se svým strýcem a tre-
nérem Tonym Nadalem. Určitě se toho dne, kdy v Tarbes 
prohrál, naučil víc, než kdyby vyhrál. Dokonce se mož-
ná z jedné prohry poučil víc, než by se byl poučil z deseti 
výher. Je možné, že si jakožto terč útočné hry Richarda 
Gasqueta uvědomil míru agresivity, jíž je sám schopen. 
Jsem přesvědčen, že Rafael Nadal potřeboval tuto prohru 
k tomu, aby rychleji zhodnotil svůj vlastní talent. Násle-
dující rok ostatně turnaj Les Petits As vyhrál.

Možná právě v tom je problém Richarda Gasqueta. Od 
prvních krůčků na kurtu do svých šestnácti let totiž až 



neuvěřitelným způsobem zaznamenával jeden úspěch za 
druhým. Co když během důležitých let tenisového vyspí-
vání neutržil dost porážek? A co když začal prohrávat příliš 
pozdě? Co když mu vzhledem k tomu, že neúspěch zažíval 
tak vzácně, scházel střet s tvrdou realitou, který nás nutí 
ji zkoumat, analyzovat a zůstat v údivu stát před jejím po-
divným tónem? Úspěch je příjemný, ale často přináší méně 
ponaučení než neúspěch.

Jsou vítězství, jichž dosahujeme jedině díky ztraceným 
bitvám. Takové tvrzení je paradoxní, ale myslím, že obsa-
huje něco z tajemství lidské existence. Těšme se tedy na 
neúspěchy, protože při nich se s realitou setkáváme ještě 
více než při úspěchu. A protože nám klade odpor, podro-
bujeme ji zkoumání a díváme se na ni ze všech úhlů. Jelikož 
nám klade odpor, nacházíme v ní opěrný bod, od něhož 
se s novým elánem zase odrazíme.

Když američtí teoretikové ze světového centra počí-
tačového a technologického průmyslu Silicon Valley stu-
dovali způsob, jakým tvůrci rychle se rozvíjejících společ-
ností startup umějí nabrat novou energii, vyzdvihli někteří 
z nich význam termínu „fail fast“ neboli rychlá prohra, 
a dokonce „fail fast, learn fast“ – rychlá prohra, rychlé po-
naučení. Zdůraznili tedy přínos raných neúspěchů. V prů-
běhu vlastního formování je člověk lačný po poznání a je 
schopen si okamžitě vzít ponaučení z toho, co se mu sta-
ví na odpor. Zmínění teoretikové ukazují, že podnikatelé, 
kteří zkrachovali brzy a dokázali se z neúspěchu rychle 
poučit, dosahují snáze a především rychleji úspěchu než 
ti, kteří procházejí životem hladce. Kladou důraz na váhu 



takových zkušeností, které, byť se ukázaly jako špatné, jsou 
přímější cestou k pokroku než ty nejlepší teorie.

Mají-li pravdu, už chápeme, co schází všem těm sluš-
ným a svědomitým pilným žáčkům, kteří vstupují na trh 
práce, aniž by kdy klopýtli. Co se vlastně naučili, když jim 
stačilo podřídit se pravidlům a plnit úspěšně pokyny? Ne-
bude jim chybět schopnost flexibility, která je v našem stá-
le se měnícím světě tak důležitá?

Jako učitel filozofie jsem při výkonu svého povolání 
měl často příležitost vidět klady raných neúspěchů a jejich 
schopnost vést k rychlejšímu úspěchu.

Na začátku maturitního ročníku se filozofie začíná učit 
jako nový předmět. Žáci mají začít samostatně uvažovat, 
jako to dosud nikdy nedělali, mají nakládat se svými zna-
lostmi s naprostou svobodou a bez zábran se sami zabý-
vat nejzávažnějšími otázkami lidské existence. S odstu-
pem dvaceti let, kdy vyučuji filozofii, mohu prohlásit, že 
je lepší nakrásně pokazit svou první úlohu z filozofie než 
ji uhrát na trojku, ale neklást si žádné otázky. Počáteční 
špatná známka umožní žákovi vidět zásadní posun, který 
je tak žádoucí. Je lepší zprvu neuspět, ale přitom si klást 
skutečné otázky než uspět, ale přitom nevědět proč. Zlep-
šení se pak dostaví rychleji. Když se s prvním neúspěchem 
žáci smíří a okamžitě jej analyzují, je neúspěch otevřenější 
branou do filozofie než úspěch.

Dlouho jsem vyučoval filozofii, v daném případě s ná-
zvem „obecná kultura“, během letních přípravných kur-
zů na zkoušky na Pařížský institut politických věd. In-
tenzivní výuka určená čerstvým maturantům probíhala 



v rozkvetlém parku Lakanalova gymnázia v městečku 
Sceaux u Paříže. Kurzy začínaly v polovině července a tr-
valy pět týdnů. Zkoušky se konaly na přelomu srpna a září. 
Pozoroval jsem tam tentýž jev, ale ve zrychleném sledu. 
Velmi často se stávalo, že ti, kteří zahajovali kurzy se sluš-
nými známkami, nebyli na konci léta na vysokou politic-
kou školu přijati. A naopak mnozí z těch, kteří na úplném 
začátku kurzů dostali známky opravdu hrozivé, složili po 
pěti týdnech zkoušky na Pařížský institut politických věd 
brilantně. Prostřednictvím neúspěchu, toho úvodního 
„debaklu“, měli příležitost setkat se s novou skutečností, 
která je čekala, zatímco ti, kteří dostali na začátku kurzu 
průměrnou známku, ničím takovým neprošli. Ty první je-
jich neúspěch probudil, zatímco ostatní byli uspáni svým 
malým úspěchem. Poměrně krátké období pěti týdnů tedy 
stačilo k tomu, aby se ukázalo, že neúspěch, s nímž se vy-
rovnáme, může být přínosnější než neúspěch, který nepro-
žijeme. Je lepší zakusit rychlý a rychle napravený neúspěch 
než nezakusit neúspěch žádný.

Ačkoli se takový názor může jevit jako zcela legitimní, 
ve Francii ho sdílí málokdo. Když američtí teoretikové de-
finovali pojem „fail fast“ jako přínos rychlého neúspěchu, 
stavěli ho do protikladu k tomu, co nazývali „fast track“, 
tedy že rozhodující je zvítězit rychle neboli najet co nej-
rychleji na koleje („track“) úspěchu. Francouzská představa 
úspěchu je v mnoha směrech přesně taková. Jako bychom 
byli vskutku posedlí ideologií „fast tracku“.

Ve Spojených státech, ale i ve Spojeném království, Fin-
sku nebo Norsku podnikatelé a politické nebo sportovní 


